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Kövér László
az Országgyűlés elnöke részére

Írásbeli kérdés
Helyben

Tisztelt Elnök Úr!

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése alapján, figyelemmel az Országgyűlésről szóló 2012.
évi XXXVI. törvény 42. § (8) bekezdésére, valamint az egyes házszabályi rendelkezésekről
szóló 10/2014. (II. 24.) OGY határozat 124. § (1) bekezdésére, kérdést kívánok benyújtani a
Dr. Nagy István Agrárminisztériumot vezető miniszterhez,

,,Mennyibe kerül a ,,Fűts okosan!" kampány?
Miért nem biztosítanak nagyobb keretösszeget a szociális tűzifaprogramra?"

címmel, A választ írásban kérem.

Tisztelt Miniszter Úr!

Idén is kampányt indít a kormány, a szilárd tüzelőanyagok veszélyeire és a hulladékégetés
tilalmára akarja felhívni a figyelmet. Az akció neve, Fűts okosan! Rácz András, az
Agrárminisztérium kömyezetügyért felelős államtitkára sajtótájékoztatón azt mondta, a
fűtési szezon kezdetével egyértelműen kimutatható a levegőminőség romlása, különösen
azokon a területeken, ahol a lakosság gyakran fát vagy szenet, esetenként hulladékot használ
fűtésre. A nem megfelelő tüzelőanyag használata jelentős mennyiségű kisméretű részecske
kibocsátással (PMIO, PM2,5) jár, ami káros az egészségre.
Tekintettel arra, hogy milyen súlyos ma Magyarországon a lakásszegénység. Érdemes
megtekintenie Miniszter Umak is a Habitat for Humanity Magyarország éves lakhatási
jelentését. Ebből többek között kiderül az is, hogy a szilárd tüzelőanyaggal fűtő háztartások
aránya 41 %. Az alsó három decilisben 50% feletti ezen háztartások aránya. Miközben a gáz
ára csökkent, a közben a fa ára 21 %-kal emelkedett 2010-hez képest. Ezekből következik,
hogy a tűzifa árának drasztikus emelkedése a legszegényebbeket sújtja elsősorban.

Jogos az a felvetés, hogy nem egészséges hulladékokkal fűteni, ugyanakkor kérdés, hogy
hogyan várhatja ezt el a kormány azoktól a súlyos szegénységben élőktől, akiknek
egyszerűen nincs mivel fűteniük. Álláspontunk szerint olyan támogatási rendszert kell
kiépíteni, amiben senki nem kényszerül arra, hogy szeméttel fűtsön.
Hogy, ma miért is kényszerülnek erre a családok, annak több oka is van, a jövedelmi
szegénységen túl (amin egyébként a kormány intézkedései semmit nem változtattak a legalul
lévők tekintetében).



Egyik oka, hogy a kormány nem fordít eleget a legszegényebbek szociális tűzifa
támogatására Nemrégiben derült ki, hogy hiába toldották meg egymilliárddal a keretet, nem
jut minden pályázónak pénz az ingyenes téli tüzelőt biztosító programban. A helyi
önkormányzatok szociális célú tüzelőanyag-vásárlásához a költségvetés hárommilliárd forint
támogatást biztosított, azonban a minisztériumi, fejezeten belüli átcsoportosítás
eredményeként négymilliárd forint áll rendelkezésre a programra, amely 2011-ben 800
millió forintos keretösszeggel indult. Vagyis a növekedés számottevő. A BM által készített
összefoglaló szerint idén valamivel több pályázat érkezett, mint tavaly, összesen 2320
önkormányzat pályázott, az igényelt támogatás pedig 5,5 milliárd forint volt. Az államtitkár
elmondta: az elmúlt évek tapasztalata az, hogy évente 180 ezer család jut támogatáshoz.
Fontos, hogy az önkormányzatoknak saját rendeletben kell szabályozniuk, hogy
a tüzelőanyagot milyen módon osztják szét. A tűzifát, illetve szenet legkésőbb február 15-
éig kell kiszállítani.

Másik ok, a tűzifa ára. Friss hír, miszerint sosem látott tűzifahiány lesz idén, mivel a
munkaerőhiány miatt nincs elég fakitermelő. A kereskedők azt javasolják, aki teheti, minél
előbb szerezze be a tűzifát, mert a szezonban várhatóan még nehezebben és drágábban lehet
majd csak hozzájutni. Közben egyre szaporodnak azok a hirdetések, melyekkel becsapják a
vásárlót. A NÉBIH-hez érkező bejelentések többsége szerint az eladók nem az előre
kifizetett összegnek megfelelő mennyiségű. fafajú tűzifát szállítják ki, továbbá a faanyag
eredetét igazoló szállítójegyet és számlát sem adnak a vevönek.

További ok, hogy a kormány 2015-ben megszüntette a lakásfenntartási támogatást, így
megszűnt az egyetlen normatív típusú ellátás, amely a lakásszegénységben élőket
rendszeresen segítette.

Mindezek miatt kérdezem Miniszter Urat:
• Miért nem biztosítanak nagyobb keretösszeget a szociális tűzifaprogramra?
• A tűzifahiányra való tekintettel mi garantálja, hogy minden támogatásra

jogosult hozzájut a tüzelóhöz?
• Mennyibe kerül a ,,Fűts okosan!" kampány?
• Hogyan várhatják el azoktól a családoktól, hogy ,,okosan fíítsenek", akiknek

nincs pénzük normális tüzelőanyag vásárlására?
• Miért nem fordít többet a költségvetés a szegénységben élők fíitésének

támogatására?
• Miért nem hozzák vissza a lakásfenntartási támogatás rendszerét?

Várom megtisztelő és teljes körű válaszát!

Budapest, 2018. október 25.

ó 
országgyűlési képviseló

(MSZP)


